
Motion till riksdagen 

1989/90:Jo917 
av Knut Wachtmeister (m) 
Den skånska kronhjortstammen 

Kronhjorten vandrade in i Sverige för närmare 5 000 ar �edan och har sedan 

des� varit bofast huvudsakligen i Skan..:. Kvaliteten pit den skanska hjort

stammen är hög och kronhjorten utgör ett unikt o<.:h av manga uppskattat 

inslag i den skanska faunan. 

l takt med kraven på en effektivare markanvändning för silväl jord som 

skog börjar kronhjort..:n fortbe�tand att hotas. s� sker deb pa grund av 

minskningen av det naturliga livsrummet- lövskogen. dels genom kronhjor

tens dokumenterade �kadegörclse i de granbestånd som alltmer ersatt löv

skogen. 

Detta hot mot kronhjortens exi�tens uppmärksamrnades tidigt och 1971 

inrättades ett 4� 000 hektar stort kronhjortsre�ervat i södra delarna av mel

lersta Skåne. l detta omrade skulle en stam om minst 100 djur hållas. vårdas 

och �tuderas. Av�kjutningen reglerades noga speciellt för de så kallade "ka

pitalhjortarna" (hjortar med minst 10 taggar). varjämte åtgärder vidtogs i 

skaddörebyggandc syfte. Ers�ittning utgi<.:k för skador på jordbruksgrödor 

och skog. 

Re�ervatet har utan tvivel varit en framgang och lett till en positiv utveck

ling av kronhjort�tamrnen bade kvalitativt och kvantitativt. Efter 17 år upp

hörde emellertid kronhjorbre�ervatet för t va ar sedan och därmed har hotet 

mot artens fortbestånd ater ö kilt. 

Detta hot har tagit sig uttryck i olika former och m..:�t negativt torde vara 

att markägarna nu blivit helt utan ersättning för skador på skogen. Viltska

deutredningen hilr dessutom föreslagit att någon ersättning för skador på 

jordbruksgrödor inte skall lämnas framöver. 

Därmed minskas markägarnas toleran. mot kronviltet och även om all 

jakt på kronhjort är licen beroende. kan en ur avelssynpunkt felilktig av

skjutning inte uteslutas. En sadan utveckling underlättas av att länsviltnämn

den när det gäller licen�erna endast kan ge rekommendationer om ålder och 

taggantaL Följden av den slopade er�ättningen för �kador har inte låtit vänta 

på sig- licensansökningarna har kraftigt ökat. Såväl 1988 som 1989 översteg 

ansökningarna 350 djur. ära hälften av de��a ansökningar beviljades. Vid 

ingangen av 1988 beräknades den skanska kronhjortstammen uppgå till 

400-500 djur. Ett ökat tryck pa licensgivningen och överklagande av förväg

rade licenser ligger i faran� riktning. 

Enligt Vilr uppfattning är det ett riksintrc��e att den skån�ka kronhjort- 15 



�tam men bevara� och vi före�lår här tiinkbara atgärder för att �kydda en k va- Mot. 1989/90 

litativt högt�taendc kronhjortstam. Jo917 

l. Efter�om �tam men� bevarande är ett allmänt intre��e likaväl �om annan 

naturvard bör er�attning för �kador på jordbruksgrödor och �kog lämna�. 

2. Uinwiltniimnden� handjur�licen!>er bör vara hindande och inte �om nu 

blott rekommenderande. 

3. Min�ta arealen för erhallande av licen!> har varit 100 hektar. En ökning 

till 200 hektar lär övcrviiga�. Arealgränsen bor ökas till 500 hektar. varvid 

markägarna i �amverkan kan förvänta effektivisera avskjutningen �a att 

värddulla djur i �törrc ut�träckning än nu �para�. 

Dc här niimnda atgiirdsförslagen bör ges regeringen till känna. 

H c mst�illa n 

Med hiinv i�n ing till det anförda hemställs 

att rik�dagcn �om �in mening ger regeringen till känna vad i motio

nen anfört� om åtgärder för att bevara den skilnska kronhjortstam

men. 

Stockholm den 23 januari 1990 

Knut Wac//{Jneister (m) 
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